

билеты. 17. Может быть, бабушка спит. 18. Может быть, дети играют у реки. 19. Возможно, они сейчас как раз обсуждают этот вопрос. 20. Возможно, они как раз сейчас обедают. 21. Может быть, он сейчас лежит на траве и смотрит на облака. 22. Возможно, она поменяла свои планы.

### Упражнение 530

*Перепишите сначала все предложения, в которых модальный глагол must выражает долженствование, а затем предложения, в которых он выражает предположение. Переведите предложения на русский язык.*

1. You must take a taxi if you want to catch that train. 2. You must tell your mother about it. 3. But she must have seen him! 4. Oh, John, think how she must be suffering! 5. Is she waiting? She must have been waiting for an hour. 6. "Oh, Auntie," he answered, "you mustn't talk like that." 7. And remember, you must come and see the baby as soon as you can. 8. You must go home now, Georgie. 9. You must be a fool to think so. 10. The work must have been carried out in secret for quite a long time. 11. The question must be solved before we begin doing anything. 12. Mind, you mustn't spend all the money.

### Упражнение 531

*Перефразируйте следующие предложения, употребляя модальный глагол must.*

- E.g. Probably I left my textbook in the classroom.  
I must have left my textbook in the classroom.

1. Probably you left your exercise book at school. 2. Evidently she has left the town. 3. Probably Mike has gone to the teachers' room. 4. Probably Tom and Nick are playing football. 5. Probably Helen

has got a bad mark. 6. Evidently they have solved the problem. 7. Evidently the pupils have finished writing their essay. 8. Obviously he forgot to warn them. 9. Evidently the meeting was cancelled. 10. Evidently he forgot to send her a birthday card. 11. Evidently there was something wrong with the tape recorder. 12. Probably I left my bag in the canteen. 13. Probably, you left your umbrella in the bus. 14. Probably Mary forgot to call me. 15. Probably mother took my umbrella. 16. Probably I have seen you before: your face is familiar to me.

### Упражнение 532

*Перепаразируйте следующие предложения, употребляя модальный глагол must.*

1. I think it is time for the bell to ring. 2. I am almost sure they have this book in the library. 3. Probably he recognized you by your photo in the papers. 4. He is sure to be in at this time. 5. Of course, she is trying to help you. 6. She is certain to be waiting for you at home. 7. Probably he was already ill. 8. There is little doubt that the first experiment failed. 9. No doubt, she knew what she was going to do. 10. I am sure she is fond of the child. 11. They are sure to have taken the wrong turning. 12. Probably he was taken there by car.

### Упражнение 533

*Перепаразируйте следующие предложения, употребляя модальный глагол must.*

1. He is very old. I think he is nearly eighty. 2. It is probably time to go now. 3. Probably they have changed the school curriculum. My granddaughter knows a great deal more than I did when I was her age. 4. It is probably a very difficult rule. 5. I am sure

it is pleasant to spend summer in such a picturesque place. 6. You have probably read books of this author before. 7. I feel sure they are preparing a surprise for us. 8. These old legends were probably composed about a thousand years ago. 9. It is probably nine o'clock now. 10. You have been absent very long. I am sure you feel hungry. 11. Where are the children? — They are at the river with Nick. I am sure they are having a very good time. 12. He has probably worked very hard to finish his book. 13. She is a very experienced doctor. I am sure she has been working at this hospital for at least fifteen years. 14. Look! Helen's windows are open. I feel sure she is at home. 15. The Smiths have always been great football fans. I am sure they are at the stadium watching the football match.

### Упражнение 534

*Раскройте скобки, употребляя требующуюся форму инфинитива.*

1. She must (to be) mad if she thinks he is going to lend her any more money. 2. They must (to be) upset when they heard the news. 3. You must (to come) and (to visit) us soon. It would be so nice to see you again. 4. It's the third time he's been playing the piano today. He must really (to enjoy) it. 5. Oh, look how white and clean everything is! It must (to snow) at night. 6. Oh, you are all in snow, you look like a snowman. It must (to snow) heavily. 7. Look, what huge snowdrifts there are everywhere, and the path is covered with knee-deep snow. It must (to snow) for several hours already. 8. You look fresh! You must (to have) a good sleep at night. 9. You look very tired. You must (to have) a good sleep at night. 10. He knows mathematics much better than he did last year. He must (to work) a lot in summer. 11. Your

mathematics is very poor. You must (to work) on it in summer. 12. Where is Peter? — Oh, he must (to read) in the library. He is getting ready for a very difficult exam. 13. You must (to study) English for several years already. Your language is excellent.

### Упражнение 535

*Переведите на английский язык, употребляя модальный глагол must.*

1. Должно быть, он знает несколько иностранных языков. 2. Должно быть, он сейчас работает над своим новым романом. 3. Наверное, они сейчас наслаждаются прекрасной погодой. 4. Наверное, она пытается найти старые письма. 5. Вероятно, они сейчас любят красоту южной природы. 6. Вероятно, он уже вернулся с юга. 7. Наверное, она потеряла мой адрес. 8. Должно быть, они уже закончили свою работу. 9. Вероятно, он все рассказал на суде. 10. Должно быть, она все приготовила заранее. 11. Должно быть, он еще здесь. 12. Должно быть, они только что пришли. 13. По-видимому, он унес бумаги с собой. 14. Очевидно, здесь уже кто-то был. 15. Вероятно, они над ним смеются. 16. Должно быть, они тогда жили здесь. 17. Должно быть, идет дождь. 18. Вероятно, это здесь. 19. Должно быть, он прав.

Обратите внимание:

**He had to go.** — Ему пришлось уйти.

**He must have gone.** — Он, должно быть, ушел.

### Упражнение 536

*Переведите на русский язык.*

1. He must be trying to find the lost stamp.  
2. You must try to find the lost stamp. 3. He must

have taken it. 4. He had to take it. 5. She must be the youngest child in this group. 6. If you want to become a good football player, you must be an all-round athlete. 7. I had to read the letter twice before I understood it. 8. He must have read the letter many times. 9. What must you think of me? 10. They must be talking about us. 11. I had to decide what to do.

### Упражнение 537

*Переведите на английский язык, употребляя модальные глаголы must или to have to. Употребляйте to have to только в тех случаях, когда must употребить нельзя.*

1. Я должна прочесть эту книгу. 2. Она, должно быть, читает эту книгу. 3. Мама была больна, и мне пришлось вести сестру в школу. 4. Они, должно быть, играют во дворе. 5. Я должен был пойти в аптеку купить лекарства. 6. Должно быть, она пошла в аптеку. 7. Вы должны поговорить с ней. 8. Должно быть, они сейчас разговаривают об этом. 9. Мне пришлось написать об этом сестре. 10. Она, должно быть, написала сестре. 11. Он действительно плохо себя чувствует (в плохой спортивной форме). Он должен побольше двигаться. 12. Ты, должно быть, Анина подруга. 13. Дети все еще не дома. — Их, должно быть, задержали в школе. 14. Мне пришлось самой решать свои проблемы. 15. Мы должны были (Нам пришлось) оставить свой дом. 16. Он, должно быть, шутит!

### Упражнение 538

*Переведите на английский язык, употребляя модальные глаголы must, to have to или to be to.*

1. Должно быть, он очень умен. 2. Должно быть, он вас узнал. 3. Ему предстояло пойти к директо-



ру и объяснить свое поведение. 4. Вам придется поговорить с ней. 5. Им пришлось очень долго идти пешком. 6. Ему не придется переписывать сочинение. 7. Должно быть, он пишет ее портрет. 8. Вероятно, они уже ушли. 9. Ему предстояло совершить удивительное открытие. 10. Мне предстоит сделать много работы сегодня. 11. Мне пришлось идти туда самому. 12. Вам придется немного подождать. 13. Когда он должен прийти? (Как вы договорились?) 14. Поезд должен был прибыть через несколько минут. 15. К сожалению, они не смогли пойти на вечеринку. Маме пришлось ждать водопроводчика. Папе пришлось работать допоздна в офисе. Тете пришлось позаботиться о маленьких детях. Дяде пришлось ремонтировать машину. Не повезло!

Обратите внимание, что в вопросительных предложениях глагол **CAN** может выражать недоумение (неужели...?):

*Can she have spent all the money? —  
Неужели она истратила все деньги?*

### Упражнение 539

*Произнесите вслух все возможные предложения, используя приведенные ниже подстановочные таблицы. (Упражнение на выработку автоматизации речи.) Переведите каждое предложение на русский язык.*

|        |   |
|--------|---|
| Can he | know your sister?<br>be busy?<br>be ill?<br>be tired?<br>be hungry? |
|--------|---|

|             |   |
|-------------|---|
| Can he be   | sleeping?<br>working hard?<br>watching TV?<br>having dinner?<br>playing football?   |
| Can he have | forgotten your address?<br>lost your book?<br>missed the train?<br>caught a cold?<br>fallen ill?<br>left the country?<br>sold his piano?<br>bought a car? |

### Упражнение 540

*Перепишите сначала предложения, в которых модальный глагол can выражает возможность, затем предложения, в которых он выражает вежливую просьбу, затем предложения, в которых он выражает недоумение, и, наконец, предложения, в которых модальный глагол can't имеет значение „не может быть.“ Переведите предложения на русский язык.*

1. "But they can't be as bad as he!" 2. Can you tell me the way to the nearest post office? 3. A little bit of boiled fish can't hurt you, you know. 4. Could you help me with the translation of this article? I am afraid I cannot do it alone. 5. He shut himself up in the study for the whole day, and I could see through the window that he was writing busily. 6. Can she have been waiting for us all this time? 7. She can't come tomorrow because they will be working the whole day. 8. I simply could not refuse: they would have been hurt. 9. He was not old. He couldn't have been more than forty. 10. Could you leave the boy here for half an hour? I want him

to help me. 11. "Oh!" she cried in surprise, "it's impossible! You can't have done it!" 12. The island can be reached by boat or even on foot when the tide is low.

### Упражнение 541

*Скажите, что, на ваш взгляд, эти события не могли произойти.*

- E.g. Yesterday I **saw** Pete in the concert hall.  
You **can't have seen** Pete in the concert hall yesterday.

1. The teacher allowed the boy to use a dictionary.  
2. Nick got up at seven and did his morning exercises.  
3. It was Kate who aired the room.  
4. There were so many pupils in the library yesterday.  
5. It was John who broke the CD player.  
6. I saw Ann in the library yesterday.  
7. Boris was in the canteen five minutes ago.  
8. Robert took two bags with him.  
9. That was Ann who plugged in the tape recorder.  
10. Nick has been listening to music for two hours already.  
11. It was Mary who rewound the tape.  
12. The teacher let me take the tape home.

### Упражнение 542

*Скажите, что, на ваш взгляд, эти события не могли произойти.*

- E.g. This old bracelet **was found** in Africa.  
This old bracelet **can't have been found** in Africa.

1. This car was bought several years ago.  
2. These photographs were taken in the north.  
3. This text was translated last Wednesday.  
4. James was given an excellent mark in history.  
5. Ann was given an excellent mark for her geometry test.  
6. This house was built at the beginning of this century.



7. This tower was built in the 9th century. 8. This book was written by a very good writer. 9. This film was made by a very good director. 10. This play was written by a very clever playwright. 11. This film has been shot in a fortnight. 12. This book was translated into Russian in the 19th century. 13. This castle was built in the 15th century. 14. This picture was painted by an Italian artist. 15. This computer was built ten years ago.

### Упражнение 543

*Перефразируйте следующие предложения, употребляя модальный глагол can't.*

- E.g. I don't believe he is at home now.  
He can't be at home now.

1. I don't believe that you are serious. 2. It is impossible that she is a traitor. 3. I can't believe that he has made such an important discovery. 4. I can't believe that the teacher has forgotten to correct our homework. 5. I don't believe the work is too difficult for my friend. 6. I don't believe Jane made such a mistake. 7. It is impossible that the cat ate all the fish. 8. I don't believe that our papers were so poor. 9. It is impossible that you believed such a silly lie. 10. It is impossible that he has stolen the money. 11. I don't believe that they have heard the story before. 12. I don't think that she is good at physics.

### Упражнение 544

*Переведите на английский язык, употребляя модальный глагол can't.*

1. Не может быть, что они сейчас дома. 2. Не может быть, что он так много знает. 3. Не может быть, что они сейчас играют во дворе. Уже поздно. 4. Не может быть, что она еще спит. Уже десять часов.

5. Не может быть, что он опоздал на поезд. 6. Не может быть, что она обманула его. 7. Не может быть, что вы сделали такую ошибку. 8. Не может быть, что она провалилась на экзамене. 9. Не может быть, что она предала меня. 10. Не может быть, чтобы он бросил курить. 11. Не может быть, что он сделал это. 12. Не может быть, что он стал доктором. 13. Не может быть, чтобы он перевел эту книгу.

### Упражнение 545

*Переведите на английский язык, употребляя модальный глагол can.*

1. Неужели он хороший бегун? Он такой маленький. 2. Не может быть, что она уже окончила школу. 3. Не может быть, что он ученый. 4. Не может быть, что он был ученым. 5. Неужели она еще спит? 6. Неужели они проиграли? 7. Не мог он этого сказать! 8. Не может взрослый человек любить такие книги! 9. Не может быть, что она вам это рассказала. 10. Неужели было так холодно? 11. Не может быть, что она опоздала на урок: она никогда не опаздывала. 12. Не может быть, что она перепутала улицы. 13. Не может быть, чтобы это была правда. 14. Неужели ты разорвал мою записку? 15. Не может быть, чтобы он был в парке сейчас. Уже поздно. 16. Не может быть, что она это написала. Я уверен, что это написал кто-то другой.

### Упражнение 546

*Вставьте модальный глагол can или could. Раскройте скобки, употребляя требующуюся форму инфинитива.*

1. ... you (to ask) my sister to help you? I am very busy today. 2. ... it (to be) seven o'clock now? 3. You

... not (to see) her at the party. She was at home working on her English. 4. He ... not (to forget) your request: he is very attentive to people. 5. I should be very happy if you ... (to visit) us in the village. 6. I don't believe her, she ... not (to forget) to bring the book. She simply did not want to bring it. 7. He said he ... (to finish) the task by Monday. 8. No, they ... not (to be) twins. 9. He said we ... (to use) his computer. 10. She was so tired. She ... (to sleep) for a week. 11. No, you ... not (to have) another piece of cake. 12. Our son ... (to speak) Russian and English before he was six. He is bilingual. 13. ... I call my friend from your phone? 14. ... I (to have) the last piece of your Christmas turkey? 15. We ... not really (to decide) where to go on holidays. We might go to Italy, or we might go to France. Last summer we visited Canada and ... (to see) Niagara Falls. 16. We don't realize how much our computers ... do.

### Упражнение 547

*Переведите на английский язык, употребляя модальные глаголы can (could) или may (might).*

1. Не может быть, что он уже уехал. 2. Неужели он перевел всю книгу? 3. Не может быть, чтобы сейчас было холодно на улице: термометр показывает пятнадцать градусов. 4. Он не мог получить книгу, потому что библиотека была закрыта. 5. Не может быть, что он получил книгу: ведь библиотека была закрыта. 6. Не могли ли бы вы показать нам дорогу на стадион? 7. Не может быть, что она сломала ногу. 8. Я не пойду гулять: она, возможно, будет мне звонить. 9. Где мои книги? — Я не знаю. Наташа могла положить их в шкаф. 10. Не может быть, что она разбила стакан: она такая аккуратная. 11. Сегодня очень холодно. Возможно, выпадет снег. 12. Миша, возможно, придет позже. 13. Я уже

целый час ищу свою тетрадь по литературе. Не может быть, что я ее оставил в школе. — Возможно, ты отдал ее Кате. 14. Возможно, они уже давно изучают французский язык. 15. Может быть, брат придет сегодня. 16. Возможно, она уехала за город. 17. Мы, возможно, и встречались с ним в Новгороде, но я этого не помню. 18. Вполне возможно, что она как раз сейчас пытается дозвониться нам, а наш телефон не работает. 19. Не может быть, что она закончила эту работу так скоро. Она, возможно, сделала только половину. 20. Не может быть, что ты потеряла деньги. Ты могла положить их в сумку. — Нет, их нет в сумке. Я могла выронить их в магазине.

### Упражнение 548

*Перефразируйте следующие предложения, употребляя модальные глаголы must, may или can't.*

1. I am sure you are tired: you have been working for hours. 2. Perhaps he visited the Hermitage when he was in St Petersburg last year. 3. I am sure it is a very deep lake. 4. Probably that building in the distance is the station. 5. I don't believe you have lost your passport; probably you have put it into another bag. 6. Perhaps the girl was frightened. 7. Probably you left your textbook in the canteen. 8. I don't believe they will give up such a brilliant idea. 9. You look pale. Probably you are tired. 10. I don't believe that this boy is a good friend.

### Упражнение 549

*Переведите на английский язык, употребляя модальные глаголы must, may или can't.*

1. Торопись: ты можешь опоздать на поезд. 2. Он, может быть, заболел. 3. Он, может быть,

болеет. 4. Не может быть, что он забыл купить цветы. 5. Не может быть, что он поссорился с ней. 6. Наверное, она узнала об этом от Кати. 7. Это, должно быть, была очень трудная задача. 8. На улице, должно быть, очень холодно. 9. Он, должно быть, встретил их по пути домой. 10. Не может быть, что они продали свой дом. 11. Они, может быть, приедут завтра. 12. Моя сестра, должно быть, сейчас в университете. 13. Не может быть, что он занял первое место. 14. Может быть, он и слышал об этом (хотя едва ли). 15. Мама, должно быть, купила конфеты. 16. Она, может быть, звонила мне вчера, а меня не было дома. 17. Может быть, он и в школе сейчас (хотя едва ли). 18. Не может быть, что она такая молодая. Ей, должно быть, не меньше сорока лет. 19. Должно быть, вокруг вашей деревни растут густые леса. 20. Не может быть, что он написал письмо так быстро. 21. Может быть, мы пойдем на пляж: погода чудесная. 22. Это, очевидно, очень древняя рукопись. 23. Давайте позвоним Роберту: нам может понадобится его совет.

### SHOULD

Следовало бы

**You *should* work more seriously.** — Вам следовало бы работать серьезнее.

Сравните:

**You *should* do it.** — Вам следовало бы сделать это (теперь).

**You *should have done* it.** — Вам следовало бы сделать это (раньше).

**You *should not do* it.** — Вам не следовало бы делать этого (теперь).

**You *should not have done* it.** — Вам не следовало бы делать этого (раньше).



## Обратите внимание:

**You should have done it. — следовало сделать**  
(а вы не сделали)

**You should not have done it. — не следовало делать**  
(а вы сделали)

## Упражнение 550

*Дайте совет, используя модальный глагол should и слова, данные в скобках.*

- E.g. Her diction is not very good. (to read aloud)  
She **should** read aloud.

1. I have a slight irritation in my throat. (to smoke less) 2. This child doesn't want to eat soup. (not to give her sweets before dinner) 3. She makes a lot of spelling mistakes. (to copy passages out of a book) 4. The dog is afraid of him. (not to shout at the dog) 5. The students are unable to follow what I am saying. (not to speak so fast) 6. The boy is a little pale. (to play out of doors) 7. I am afraid you will miss that train. (to take a taxi) 8. There is no one in. (to try the room next door)

## Упражнение 551

*Скажите автору нижеследующих предложений, что надо (не надо) было делать.*

- E.g. 1) I bought that book spending a lot of money.  
You **should not have bought** the book.
- 2) I did not buy that book.  
You **should have bought** the book.

1. So I took the child to the cinema. 2. We forgot to leave a message for her. 3. We did not wait for

them because it was beginning to rain. 4. I did not put down her address and now I don't know how to find her. 5. I did not explain to her how to get here. 6. I bought a pair of red shoes to go with my new dress. 7. So I told her frankly what we all thought about her idea. 8. I have not seen the film, and now it is too late because it is no longer on. 9. My pen was leaking, so I wrote with a pencil. 10. I'm afraid I ate too much cake with my tea.

### Упражнение 552

*Переведите на русский язык.*

1. You should know how to raise your children not to be losers. 2. You shouldn't give the child everything he wants. You shouldn't satisfy his every craving for food, drink and comfort. Otherwise, he will grow up to believe the world owes him a living. 3. You shouldn't laugh at him when he picks up bad words. This will make him think he isn't cute. It won't also encourage him to pick up "cuter" phrases. 4. You shouldn't avoid use of the word "wrong". This won't condition him to believe, later, when he is arrested for stealing a car, that society is against him. 5. You shouldn't pick up everything he leaves lying around — books, shoes and clothing. You shouldn't do everything for him, otherwise, he will be experienced in throwing all responsibility onto others. Your child should know and do his duties at the expected time. He should have sense of responsibility. He should be a decent person. 6. You shouldn't quarrel frequently in the presence of your child. Otherwise, he will not be too shocked when the home is broken up later. 7. You shouldn't take his part against neighbours, teachers and policemen. They aren't all prejudiced against your child. 8. When he gets into trouble, you shouldn't apologize for yourself by saying, "I never could do anything with him."